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در گفت وگوی وزرای خارجه ایران و بریتانیا مطرح شد
مشورت تهران درباره ادامه مذاکرات برجام

»دومینیک راب« وزیر امور خارجه بریتانیا بعد از ظهر دیروز در تماس تلفنی 
با وزیر امور خارجه کشورمان، ضمن تبریک انتصاب وی ابراز امیدواری کرد پیرو 
اســتقرار دولت جدید در جمهوری اسلامی ایران، روابط و تعاملات دو کشور در 

عرصه های مختلف بر اساس تفاهم و درک متقابل گسترش یابد.
به گزارش ایســنا، حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در این 
گفت وگوی تلفنی، ضمن ابراز تاسف از آثار سیاستهای نادرست آمریکا و برخی از 
کشورهای غربی در قبال  افغانستان، تحقق امنیت و ثبات در این کشور را در گرو 
استقرار دولت فراگیر با مشارکت تمامی اقوام، اقبال به گفت وگو و عدم خشونت، 

توجه به مردم و نیز مقابله عملی با تروریسم دانست. 
وزیر امور خارجه کشــورمان ضمن اشاره به میزبانی جمهوری اسلامی ایران 
از  حــدود ۴ میلیــون اتباع افغانســتان در خلال بیش از  ۴ دهه گذشــته، بر 
ضرورت ایفای مسئولیت مشترک بین المللی پایدار در مواجهه با موجهای جدید 
پناهجویان و نیز مقابله با عرضه مواد مخدر تاکید کرد.  امیرعبداللهیان همچنین 
آمادگی کشورمان برای تسهیل کمکهای بشردوستانه به افغانستان را خاطرنشان 
ساخت.  وزیر امور خارجه کشــورمان در ادامه در پاسخ به همتای انگلیسی، به 
انتظار جمهوری اسلامی ایران در لغو تمامی تحریم های غیر قانونی تاکید کرد و 
یادآور شد دولت سیزدهم به رغم آنکه طبیعتا در ابتدای کار در حال مشورت های 
داخلی در مورد نحوه ادامه مذاکرات وین است، تصریح کرده که به مذاکراتی که 
دارای نتایج ملموس بوده و حقوق و منافع مردم را تامین کند اقبال خواهد داشت.  
امیرعبدالهیان همچنین در جریان این گفت وگو اهمیت اتخاذ گامهای اعتماد ساز 
توسط دولت انگلیس برای رفع برخی مشکلات در روابط دوجانبه را مورد تاکید 
قرار داد و خاطرنشان ســاخت اقدامات سازنده و عملی انگلیس در این حوزه ها 

مورد استقبال جمهوری اسلامی ایران قرار خواهد گرفت. 
وزیر خارجه انگلیس در این ارتباط بر تعهد عملی این کشــور در بازپرداخت 
مطالبات کشــورمان تاکید کرد. وزرای امور خارجه دوکشور همچنین علاوه بر 
تبادل نظر در خصوص مهمترین تحولات بین المللی و منطقه ای توافق کردند 
به گفت وگوهای خود در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد ادامه 
دهند. دومینیک راب وزیر امور خارجه  انگلستان  پیش از این نیز با ارسال پیامی 
خطاب به وزیر امور خارجه، اخذ رای اعتماد و آغاز بکار وی   را تبریک گفته بود.

ویژه

تدارک سفر امیرعبداللهیان به دهلی نو
یک روزنامه هندی به نقل از مقامات رسمی و منابع مطلع گزارش داد که وزیر 
امور خارجه ایران به زودی به دهی نو سفر خواهد کرد تا درباره مسائل دوجانبه 
و موضوع افغانستان با مقامات هندی به رایزنی بپردازد. به گزارش روزنامه هندو، 
به گفته مقامات ناشناس، دهلی نو یک هفته پس از میزبانی روسای اطلاعاتی و 
امنیتی آمریکا و روســیه برای سفر وزرای امور خارجه ایران و عربستان سعودی 
آماده می شــود و این سفر بخشی از  مذاکرات گســترده پیرامون افغانستان با 

کشورهای همسایه خواهد بود. 
طبق گفته منابع مطلع، حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه جدید ایران 
قرار بود روز دوشــنبه به دهلی نو ســفر کند  اما سفر او به خاطر مسائلی که در 
برنامه ریزی ها پیش آمده و نشســت آتی ســازمان همکاری شانگهای به تعویق 
افتاده اســت و در آینده نزدیک انجام خواهد شــد.  فیصل بن فرحان وزیر امور 
خارجه عربســتان سعودی قرار است آخر این هفته به دهلی نو برود و این اولین 
سفر او به هند به عنوان وزیر امور خارجه خواهد بود.  در حالی که انتظار می رود 
هر دوی این دیدارها بر مســائل دوجانبه متمرکز باشند، تحولات افغانستان نیز 

بخشی مهمی از آن ها خواهد بود.
  مقامات رسمی می گویند،  همکاری کشورهای رقیب در غرب آسیا نشانگر 
این است که تمامی شــرکای هند می خواهند با آن گفت وگو کنند و برعکس. 
همچنیــن از نظر آن ها، در حالی کــه دولت جدید ایران راغب به فرســتادن 
وزیر امور خارجه اش برای گفت وگو پیرامــون روابط پیش رو، به ویژه در زمینه 
پروژه های اتصالات بوده است، وزیر امور خارجه عربستان و امارات متحده عربی 
هم در زمینه مسائل دوجانبه و هم در زمینه مسائل منطقه، دیدگاه مشترکی با 

نارندرا مودی نخست وزیر هند دارند.

رویداد

نشســت فصلــی شــورای حــکام آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی  پیــش از ظهر دیروز 
با حضور ۳۵ کشــور عضو این شــورا در حالی 
آغاز به کار کــرد که موضوع ایــران و برجام 
در کانون توجه این نشســت قرار داشت. این 
نخســتین نشست حضوری شــورای حکام از 
زمان آغاز همه گیری کرونا محسوب می شود. 
قرار است در این نشست که در روزهای ١۳ تا 
١٧ ســپتامبر برگزار می شود نظارت و راستی 
آزمایی هســته ای در ایران، ایمنی هسته ای، 
استفاده های صلح آمیز از اتم، اجرای توافقنامه 
های پادمانی آژانس و همچنین سیاست های 

شخصی آژانس مورد بررسی قرار گیرد.
به گــزارش ایرنا، این نشســت به صورت 
حضوری و برخی اعضای هم به صورت مجازی 
پیگیری شد. »رافائل گروسی« مدیر کل آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی طبــق روال معمول، 
سخنانی را در خصوص فعالیت های آژانس در 

ابتدای نشست مطرح کرد. 
پیش از نشســت دیــروز شــورای حکام، 
خبرنگار وال اســتریت ژورنال بر اساس گفته 
های منابع اروپایی مدعی شــد که در جلسه 
شورای حکام قطعنامه ای انتقادی علیه ایران 

صادر نمی شود.
آژانس دنبال پرسش از تهران

مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
بیانیه آغازین خود در نشســت فصلی شورای 

حکام که دقایقی پیش در وین آغاز شد به سفر 
اخیرش به تهران و رایزنی با مقامات کشورمان 
اشــاره و گفت وگوهایش در جریان این سفر را 

سازنده توصیف کرد.
وی گفت: بار دیگر توانســتیم فعالیت های 
ضروری راستی آزمایی آژانس بین المللی انرژی 
اتمی را به گونه ای که به نفع همگان اســت، 

تقویت کنیم.
گروســی در ادامه بــه جدیدترین گزارش 
خــود در رابطه با اجرای تعهدات هســته ای 
ایران ذیل برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 
اشاره کرد و گفت: از فوریه ٢٠٢١ تاکنون این 
فعالیت های ایران در پی تصمیم این کشــور 
برای متوقف کردن پایبندی به تعهدات مرتبط 
هســته ای اش ذیل برجام، بــه ویژه پروتکل 

الحاقی به شدت تضعیف شده است.
گروسی همچنین تاکید کرد: اعلامیه های 
پادمانی به طور جدی بر توانایی آژانس در ارائه 
اطمینان از ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای 
ایــران تاثیر می گذارد. من علاوه براین از ایران 
می خواهم که به تمام الزامات قانونی خود را بر 
اســاس ترتیبات فرعی توافقنامه پادمانی خود 
عمل کند و کد اصلاحیه ۳.١ را به طور کامل 

اجرا کند.
در ادامه، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی در نشســت خبری در ویــن گفت که 
تاکنــون هیچ وعده ای از طرف ایرانی دریافت 

نکرده است. وی گفت: ما نیازمند گفت وگوی 
شــفاف با دولت جدید ایران هســتیم. دولت 
جدیــد ایــران رویکردهای سرســختانه ای 

درخصوص برنامه هسته ای دارد.
گروســی تاکید کرد: من به عنوان مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی موظف هستم که 

با ایران گفت وگو کنم.
وی همچنین خاطرنشــان کرد: در ســفر 
رئیس ســازمان انرژی هسته ای ایران به وین 

،گفت وگو خواهیم کرد.
سیگنال های مثبت تهران 

از نگاه اولیانف
»میخائیــل اولیانوف« نماینده روســیه در 
ســازمان های بین المللــی در وین در واکنش 
به آخرین مواضع ایران درباره مذاکرات احیای 
توافق هســته ای در وین گفت: سیگنال های 
دلگرم کننده ای از ایران می رســد. از سرگیری 
مذاکرات وین مدت ها اســت کــه به تعویق 
افتاده. وقفه ایجاد شده میان دور ششم و هفتم 
مذاکرات)از ٢٠ ژوئن( بیش از حد طولانی شده 
است. زمان آن رســیده است به میز مذاکرات 

بازگردیم. 
اظهارات اولیانوف در پی این مطرح می شود 
که ســعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور 
خارجه کشورمان در کنفرانس خبری امروزش 
با بیان اینکه ایــران اعلام کرده گفت وگوهای 
ویــن حتمــا در تاریخ نزدیکی از ســر گرفته 

می شــود، اظهار کرد: ما قطعا انتظار داریم که 
طرف های دیگر وقتی پای میز مذاکره در وین 
حضور پیدا می کنند با رویکرد واقع بینانه و در 
نظر گرفتن واقعیات روی زمین به وین بیایند. 
همان طور که بارها گفته ایم ایران هیچ تعهد 
فرابرجامــی را نمی پذیرد و هیچ منفعت کمتر 

از برجام هم برای مردم ایران متصور نیست.
از  دیگــری  بخــش  در  همچنیــن  وی 
صحبت های خــود در این زمینه بــا انتقاد از 
رویکرد آمریــکا تصریح کرد: آمریکا باید بداند 
که در جایگاه متهــم قرار دارد و در عمل باید 
نشــان دهد که در عمل منــش و اقداماتش 
تجدیــد نظر جدی کرده اســت ولی آنچه که 
ما اکنون می بینیم بیانگر این موضوع است که 

هیچ تغییری نسبت به دولت قبلی در رویکرد 
آمریکا صورت نگرفته است.

درخواست برلین از تهران
ماریا ادبار، سخنگوی وزارت خارجه آلمان 
روز دوشنبه در کنفرانس خبری هفتگی خود 
ضمن اســتقبال از توافق نظارتی میان ایران و 
آژلنس بین المللی انرژی اتمی گفت: این اولین 
گام مثبت اســت اما پس از این ســفر انتظار 
داریم که آژانس بین المللی انرژی اتمی بتواند 
طبــق توافق انجام گرفته، فــورا دوربین ها در 
تاسیسات تحت تاثیر قرار گرفته را سرویس و 

کارت حافظه  آن ها را تعویض کند.
ســخنگوی وزارن خارجه آلمان همچنین 

خواستار بازگشت ایران به مذاکرات وین شد.

گروسی در شورای حکام آژانس انرژی اتمی:

وعده ای از ایران نگرفتم

خطیب زاده خبر داد

تشکیل ستادعالی افغانستان در وزارت خارجه
اولین سفرخارجی رئیس جمهوری به چین خواهد بود

ســخنگوی وزارت امــور خارجه بــا تاکید بر 
اینکه دسترسی آژانس به حافظه دوربین ها زمانی 
ممکن است که توافقی حاصل شود، گفت: آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بدون دسترسی به فیلم ها 

و کارت های حافظه، اقداماتش را انجام می دهد.
به گزارش ایرنا، »ســعید خطیب زاده« صبح 
دیروز در نشســت خبری خود با اصحاب رســانه 
که به صورت مجازی برگزار شد، گفت: خوشحالم 
وضعیــت کرونایی کمــی آرام تر شــده و برخی 
شــهرها در شرایط بهتری هســتند. این مسئله 
می تواند نوید کنترل بیماری را بدهد. رئیس مرکز 
دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
درباره افزایش ســهمیه اربعین ایران پیرو ســفر 
نخســت وزیر عراق تصریح کرد: سفر الکاظمی به 
تهران در راستای روابط نزدیک ایران و عراق است. 
نخســت وزیر عراق به عنوان نخستین مقام ارشد 
خارجی پس از تحلیف به ایران ســفر کرد. هیات 
عالی رتبه ای همراه ایشــان بــود و گفت وگوهای 
خوبی درباره همکاری های دو کشور و پروژه های 
در دست اجرا انجام شد. خطیب زاده با بیان اینکه 
در این سفر درباره تسهیل روادید دو کشور و زوار 
اربعین صحبت شــد، از تلاش دو طرف برای بالا 
بردن سهیمه اربعین خبر داد و گفت: توافق اولیه، 
۳٠ هزار زائر ایرانی بود. پیش از این ســفر، درباره 
عدد ۶٠ هزار نفر توافق شد و در این سفر هم قرار 
شــد مقامات دو طرف این عدد را بررســی کنند 

و چند هــزار نفر به آن اضافه شــود. وی با بیان 
اینکه ایران لغو روادید برای اتباع عراقی را تصویب 
کرده بود ولی منوط به اقدام طرف عراقی بود، ابراز 
داشت: قرار شد این کار برای مسافرت های هوایی 

از سوی طرف عراقی انجام شود.
تذکر درباره درباره سوء استفاده گروهک ها 

خطیــب زاده دربــاره مورد هدف قــرار دادن 
مقر تروریســت ها در اقلیم کردستان عراق گفت: 
این اقدام در پاســخ به حملات مکرری است که 
از ســوی این گروهک ها در نزدیکی مرز ایران و 
علیه جمهوری اســلامی عملیات انجــام داده و 
چندین نفر از مرزبانان به شهادت رسیدند. ایران 
تحمل نمی کند مرزهایش توســط گروهک های 
تروریستی مورد خدشــه قرار گیرد.  وی با بیان 
اینکه در نشست های رسمی با مقامات عراقی بارها 
متذکر شــدیم که خاک عراق مورد سوءاستفاده 
این گروهک های تروریســتی قرار نگیرد، یادآور 
شد: ایران آغوشش برای کسانی که توبه کنند و به 
دامن جمهوری اسلامی برگردند، باز است. توصیه 
ما به کسانی که مورد سوءاستفاده قرار می گیرند، 
این اســت که مام میهن محل امن تری برای آنها 

است.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه درباره توافق 
ایران و آژانس عنوان کرد: مراودات ایران و آژانس 
معمــول و فنی اســت و مادامی کــه جنبه های 
غیرسیاســی و غیرتبعیض آمیز آژانــس با ایران 

حفظ شــود، ایران در پرتــو آن، روابط خود را با 
جدیت پیگیری می کنــد.  خطیب زاده ادامه داد: 
سفر گروســی به ایران پیش از برگزاری نشست 
شــورای حــکام در چارچوب برخی از مســائل 
فیمابیــن بود که بــا تفوق رویکــرد فنی آژانس 
صورت گرفت و رایزنی های خوبی انجام شد. این 
موضوعات، مســائل جدیدی نبوده و نیست و در 
بســتر همکاری های فیمابین در حال انجام بود و 
این گفت و گوها به خاطر نشســت شورای حکام 
انجام شــد.  وی سفر گروســی به تهران را موفق 
ارزیابی کرد و گفت: قرار شــد همکاری های ایران 
و آژانــس در چارچوب همکاری های فنی و بدون 

مداخله دیگران ادامه یابد.
این دیپلمات ارشد با بیان اینکه محمد اسلامی 
در آینــده در راس هیاتی برای حضور در اجلاس 
عمومی آژانس به وین سفر می کند، اظهار داشت: 
همچنین توافق شد گروسی سفرهایش به تهران 

را به صورت منظم تری انجام دهد.
وی اضافه کرد: قرار شد گروسی بعد از نشست 
شورای حکام به تهران سفر کند تا موضوعات دیگر 

که در دستورکار است، مورد بررسی قرار گیرد.
خطیب زاده با بیان اینکه مفاهمه میان طرفین 
وجــود دارد و دو طرف با حســن نیت این کار را 
جلو می برند، تصریح کرد: اگر کســانی بخواهند 
همکاری مبتنی بر فهم فنی را با اغراض سیاسی 
آلوده کنند، پاســخ ایران، پاسخ درخوری خواهد 
بود. برخی شاید به دنبال قطعنامه بودند ولی این 
چیزی نیســت که در چارچوب فنی بین ایران و 

آژانس انجام شده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماســی با بیان اینکه 
بیانیه مشــترک میــان ایران و آژانــس به اندازه 
کافی گویا بود، خاطرنشــان کــرد: آژانس بدون 
آنکه پروتکل الحاقی دسترســی داشــته باشد و 
بدون دسترســی به فیلم ها و کارت های حافظه، 
اقداماتــش را انجام می دهد. کارت های حافظه به 
دلیل پر شــدن حافظه نیاز بــه جایگزینی دارد، 
بدون دسترســی به آژانس تعویض خواهند شد. 
یکســری تعمیرات دوربین ها لازم دارند که باید 
براساس زمانبندی انجام شود. به گفته رئیس مرکز 
دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه، 

ایران با دقت و از نزدیک نشســت شورای حکام 
را دنبال می کند. خطیب زاده در پاســخ به سوالی 
مبنی بر اینکه آیا قرار است رئیس جدید سازمان 
انرژی اتمی عضوی از تیم مذاکره کننده باشــد و 
در سفر وی به وین، مذاکرات احیای برجام انجام 
می شود، ابراز داشــت: تاریخ قطعی سفر اسلامی 
به وین را ندارم ولی ســازمان انرژی اتمی عضوی 
از تیم  مذاکره کننده بوده و در ســطح مدنظر آنها 

افرادشان در مذاکرات حضور داشتند.
 وی تصریح کرد:کارگروه های فنی و هسته ای 
مذاکرات، به صورت مستقیم توسط سازمان انرژی 
اتمی هدایت می شــود. ســخنگوی وزارت امور 
خارجه همچنیــن درباره گمانه زنی ها درخصوص 
تغییر معاون سیاسی وزارت امور خارجه بیان کرد: 
گردش مدیران موضوع شناخته شده ای در وزارت 
امور خارجه اســت. وزارت امور خارجه یک نهاد 
حاکمیتی است و یک وزارتخانه سیاسی و جناحی 
نیســت. و دیپلمات های ایران در چارچوب اصول 

حاکمیتی حرکت می کنند. 
 تغییرات در وزارت امور خارجه 

خطیب زاده تغییرات مدیریتی در وزارت امور 
خارجه را متحمل دانســت و یادآور شد: هر وقت 
ضروری و لازم باشــد، گردش مدیران در وزارت 

امور خارجه انجام می شود.
این تغییــرات محتمل اســت و احتمالا طی 

روزهای آینده اعلام می شود.

صنعت ســاختمان هــر روز شــاهد نوآوری های 
جدیدی است که مقاومت، استحکام و زیبایی بناها را 
افزایش می دهد. هر چند استفاده گسترده از سیمان، 
بتن و آهن در چند دهه اخیر باعث شــده تا صنعت 
ساختمان پیشرفت های بســیاری را تجربه کند، اما 
گرمایــش و آلودگی زمین در کنــار اثرات نامطلوب 
زیســت محیطی باعث شده تا بســیاری کشورها به 
ســمت مصالح متفاوتی برای ســاخت خانه بروند و 
همین امر موجب شده تا ساخت خانه و ویلای چوبی 
رونق بگیرد. این در حالیست که به نظر می رسد دولت 
جدید به دنبال تولید یک میلیون واحد مسکونی در 
سال باشد. اگرچه ممکن است این رقم دست نیافتنی 
به نظر برســد اما مطمئنا این دولــت بیش از دولت 
قبلی قصد »تولید صنعتی« مســکن را دارد. طبیعتا 
خانه های چوبی می تواند بخشی از این راه باشد. چوب 
عنصری تجدیدپذیر اســت که آسیب بسیار کمتری 
به محیط زیست و زمین می زند و اگر قوانین درستی 
درخصوص بهره برداری از جنگل ها وضع شــود، این 
کار نه تنها به جنگل ها آسیب نمی زند، بلکه موجب 

گسترش آنها نیز می شود. 
همچنان که کانادا یکی از پیشــروترین کشورها 
درخصــوص صنایــع مرتبط به چوب اســت که در 
سال های گذشــته نه تنها از مساحت جنگل هایش 
کاسته نشده، بلکه به میزان آن نیز افزوده شده است. 
تکنولوژی های جدید باعث شده که عمر ساختمان های 
چوبی به مراتب افزایش یابد و مورد توجه افراد شاغل 

در صنعت ساختمان قرار گیرد. جدای از این، زندگی 
در خانه پیش ســاخته چوبی تجربه ای است که قابل 
مقایســه با خانه های بتنی و فلــزی و آپارتمان های 
امــروزه نیســت و بهترین مکان برای اســتراحت و 
دوری از فشارهای روحی روانی جوامع امروزی است. 
بسیاری از افراد این سوال را از خود می پرسند که آیا 
واقعا ســازه های چوبی استحکام و دوام بالایی دارند؟ 
در پاسخ باید گفت درســت است چوب از سیمان و 
آهن بسیار سبک تر اســت، اما استحکام بالایی دارد. 
همچنین در کنار این استحکام بالا، وزن پایین تر آن 
باعث می شــود تا خانه امن تر باشد. از دیگر مواردی 
که در مساله استحکام و امنیت باید بگویم این است 
که سازه های چوبی در برابر زلزله مقاوم تر هستند؛ در 
جهان خانه ها و بناهای چوبی بسیاری وجود دارد که 
عمری بالای ۳٠٠ ســال دارند. ضمن اینکه این بناها 
از چوب خام و بدون انجام عملیات نوین امروزی روی 
آنها ساخته شــده و چوب هایی که این گونه عملیات 
روی آنهــا صورت می گیرد، از نظر اســتحکام و دوام 

بسیار بهتر و قوی تر هستند. 
علاوه بر این چوب انطباق پذیری بسیار بالایی دارد 
و می توان آن را به آرامی  خم کرد. این ویژگی را سیمان 
و آجر ندارند و همچنین می توان خانه های چوبی را به 
آرامــی  و با رعایت برخی نــکات ایمنی جابه جا کرد. 
یکی از مواردی که سازه های چوبی را تهدید می کند، 
حشــرات و قارچ ها هســتند. برای رفع این مشکل 
مهندســان و معماران از دانشمندان کمک خواستند 

و در اینجا علم به داد صنعت ساختمان رسید تا این 
مشکل برطرف شود. ماده های مخصوصی وجود دارد 
که برای پوشش دادن چوب ساخته شده اند. زمانی که 
از این پوشش استفاده شود، چوب در برابر حشرات و 
قارچ ها مقاومت بسیار بالاتری خواهد داشت. همچنین 
با استفاده از تکنولوژی های جدید، مواد غذایی داخل 
چوب را به مــواد غیرغذایی تبدیل می کنند تا دیگر 
مکانی برای لانه سازی و تغذیه حشرات وجود نداشته 
باشد. علاوه بر این مساله جلوگیری از آتش سوزی هم 

در خانه های چوبی مد نظر قرار گرفته است.
رایزنی با وزارت راه و شهرسازی

مدیرعامل شرکت »ســرعت خانه ساز« می گوید: 
با توجه به برنامه دولت برای ســاخت ســالانه یک 
میلیون واحد مســکونی، به دنبال این هســتیم که 
کنسرسیومی  شبیه به »مپسا« که در گذشته متولی 
صنعتی سازی بود، با همکاری انبوه سازان و پیمانکاران 
تشکیل بدهیم و جلسه ای با آقای قاسمی، وزیر راه و 
شهرســازی داشته باشیم تا در قالب طرحی شبیه به 

مسکن مهر با رفع ایرادات گذشته حضور پیدا کنیم.
محسن علمی ادامه می دهد: در طرح مسکن مهر 
دولت قیمت ثابتی را برای هر متر ســاخت و ســاز 
مشــخص کرده بود که حدود ۳٠٠هــزار تومان بود، 
اما گذشت زمان و تغییرات قیمتی مصالح ساختمانی 
با توجه به تورم عمومی  کشــور نشان داد که ساخت 
مســکن با قیمت مذکور شدنی نیســت و از طرفی 

دولــت حاضر نبود تغییراتــی را در این قیمت برای 
سازنده ها اعمال کند. در نهایت کار به نقطه ای رسید 
که بسیاری از پیمانکاران یا ورشکسته شدند یا اینکه 
عطای پروژه را به لقای آن بخشیدند؛ بنابراین شرایط 
برای همه دست اندرکاران سخت شد و حتی امروز بعد 
از گذشت ۸ سال ما به عنوان یکی از شرکت های فعال 
در طرح مسکن مهر نتوانسته ایم بخشی از طلب مان 
را وصول کنیم.وی تصریح می کند: شرکت »سرعت 
خانه ســاز« قادر است سالانه ٢٠٠٠ واحد تیپ چوبی 
تولید کند البته به شرطی این اتفاق می افتد که دولت 
در فرآیند نحوه پرداخت ساز و کار درستی اتخاذ کند. 
به عقیده من طرح مسکن مهر با تمام مشکلاتی که 
داشت درخصوص نحوه تامین مالی خوب عمل کرد. 

در واقع سازنده ها با بانک مسکن طرف حساب بودند 
و سیســتم قرارداد EPC موانعی برای فعالیت ایجاد 
نمی کرد. امروز هم باید سرو کار سازنده ها با بانک باشد 
نه با متقاضیان. اگر قرار باشد سازنده ها و پیمانکاران 
درگیر دریافت آورده متقاضی شــوند، از اصل کار که 

ساخت و ساز است، باز می مانند.
انطباق سازه های چوبی با تمامی  اقلیم ها

مدیرعامل شــرکت سرعت خانه ســاز در ادامه به 
انطباق خانه های چوبی با شرایط مختلف آب و هوایی 
کشور اشاره می کند و می گوید: امروزه خانه های چوبی 
در اقلیم های مختلف ســاخته می شود؛ در آریزونای 
جنوبی که یکی از نواحی گرم دنیا به شمار می رود و 
همچنین کالیفرنیا و واشنگتن که به جهت رطوبت بالا 
شرایطی مشابه شمال کشور ما دارد، خانه های چوبی 
بســیاری بنا شده است. از ســوی دیگر در کشوری 
مانند روســیه و کانادا که جزو سردترین نقاط زمین 
هستند، ساخت خانه های چوبی رواج دارد؛ بنابراین در 
تمامی  نقاط کشور ما با اقلیم های گوناگون می توان از 

خانه های چوبی استفاده کرد.
وی در خصــوص قیمــت خانه هــای چوبی نیز 
می گوید: قیمت ســاخت خانه های چوبی در مقیاس 
تک واحدی ممکن است تا ٢٠درصد گران تر از سایر 
ساختمان ها تمام شود، اما در مقیاس انبوه سازی کاملا 

از نظر قیمت با سایر ساختمان ها قابل رقابت است.
علمی  در مورد فرهنگ استفاده از خانه های چوبی 

در کشــور نیز عنوان می کند: حدود ٢٠ سال پیش 
برای فرهنگ ســازی خانه های چوبی زمان زیادی را 
صرف تبلیغات و برگزاری کارگاه ها کردیم و بیشــتر 
وقت ما صرف این موضوع می شد که خانه های چوبی 
از هر نظر اعــم از زلزله و مباحثی همچون موریانه و 
آتش سوزی قابل اتکا هستند، اما بعد از اینکه در طرح 
مسکن مهر بیش از ۳هزار بازدید کارشناسی صورت 
گرفت و مطالب متعددی در فضای اینترنت منتشــر 
شد امروز کسی در این مورد از ما سوال نمی کند، بلکه 

مباحث قیمتی مطرح می شود.
تجربه خانه های چوبی در زلزله های بزرگ

وی درخصوص مقاومت ســازه های چوبی در برابر 
زلزلــه می گویــد: خانه های چوبی یکــی از بالاترین 

شــاخصه ها را در برابر زلزله ها ثبت کرده اند و تاکنون 
هیچ کشــته ای در خانه های چوبی بر اثر آوار ســازه 
اتفاق نیفتاده اســت. در زلزله ۶/٧ ریشــتری ١۹٧۹ 
کالیفرنیــا با وجود اینکه یک میلیون نفر در محدوده 
شعاع زلزله قرار داشتند، ۵۴ کشته بر جا گذاشت که 
این افراد عمدتا یا خارج از خانه بودند یا از پشــت بام 
ساختمان به پایین سقوط کرده بودند یا در اثر سقوط 
اجسامی  مانند یخچال جان شان را از دست داده بودند. 
این در حالی اســت که زلزله بم هم با همین شدت 
اتفاق افتاد، اما اغلب ســاختمان ها تخریب و آوار شد. 
یکی از اصلی ترین علل آوار نشــدن خانه های چوبی 
بر سر ساکنان وزن سبک سازه های چوبی است. این 
سازه ها با احتساب عملیات نازک کاری ١۵٠ کیلوگرم 
بر متر مربع وزن دارند در حالی که سازه های بتنی و 
فلزی یک تا دو تن وزن دارند. وی با اشــاره به اینکه 
چوب های مورد اســتفاده ما از درختان کاج و سوزنی 
برگ روسیه هستند، می افزاید: درختان مناطق روسیه 
به دلیل سردسیر بودن از استحکام بالایی برخوردارند 

و در کارخانه ما با فلزات سنگین اشباع می شوند.
حل مساله موریانه و آتش سوزی

موضوع وجود حشــرات در چوب و موریانه یکی 
از دغدغه هــای احتمالی خریداران خواهد بود. علمی 
 در این خصوص خاطر نشان می کند: استرالیا به دلیل 
شــرایط آب و هوایی موریانه  خیزترین کشور جهان 
است اما ۸۴درصد ســاختمان های این کشور چوبی 
هســتند زیرا در این خصوص تدابیر لازم اتخاذ شده 

است. 
در درجه نخســت چوب هــای روس دارای صمغ 
تلخی هســتند که حشــرات را از خود دور می کند. 
علاوه بر این برای جلوگیری از ورود حشرات به داخل 
ساختمان فونداسیون به ارتفاع ۵٠ سانتی متر ساخته 
می شــود و روی فونداســیون با ایزوگام و در مرحله 
بعد یک لایه »پلی رول« پوشــانده می شــود سپس 
ســاختمان روی آن قرار می گیرد. همچنین موادی 
در اطراف ســاختمان ریخته می شــود که تا سال ها 
موریانه ها نمی توانند وارد ساختمان شوند. نکته دیگر 
اینکه استفاده از فلزات سنگین در چوب ها مانع نفوذ 
قارچ ها و جانوران چوب خوار می شود. ضمن اینکه این 

موارد اگرچه توسط ما در تمامی  مناطق ایران می تواند 
استفاده شود اما در واقع مختص مناطق با رطوبت بالا 

مانند شمال و جنوب کشور است.
وی همچنین در مورد تاسیســات ساختمان های 
چوبی بــا بیان اینکه ســازو کار متفاوتی از ســایر 
ســاختمان های بتنی و فلزی ندارد، عنوان می کند: 
در تاسیســات خانه های چوبی مــا از لوله های پنج 
لایه اســتفاده می کنیم که باعث تعریق یا انتقال نم 
به ســاختمان نشــود. علاوه بر این در بحث برق هم 
تمامی  ملاحظات بر اساس آیین نامه ساختمان های 
چوبی در نظر گرفته می شود. حتی در این خصوص 
چوب ها به گونه ای فرآوری می شــوند که در صورت 
آتش ســوزی بلافاصله خاموش شوند و آتش به سایر 

نقاط سرایت نکند.
فقدان حمایت دولت

 برای صدور خدمات فنی - مهندسی
علمی  در مــورد صادرات و تولید خانه های چوبی 
در کشورهای همسایه مانند عراق و سوریه می گوید: 
در زمان اجرای طرح مسکن مهر صحبت هایی برای 
حضور ما در ونزوئلا، سوریه و عراق مطرح شد اما دولت 
هیچ گونه حمایتی از ما نکرد و طبیعی بود که ما بدون 
هیچ گونه حمایتی نتوانستیم اقدام کنیم. شرکت های 
دیگری هم هستند که توانایی صدور خدمات فنی – 
مهندســی را دارند اما از آنجا که حمایت نمی شوند، 
ترجیح می دهند در بازار داخلی فعالیت کنند. ما حتی 
در بازار داخل هم مانند طرح مسکن مهر نتوانستیم 
بخشی از پولمان را بگیریم. حالا فرض کنید در کشور 
دیگر بدون هیچ گونه حمایتــی چه تضمینی برای 
گرفتن پول داریم؛ بنابراین ضعف دیپلماسی اقتصادی 

کاملا در سال های گذشته مشهود بوده است.
وی در پایان با اشــاره به طرح ســاخت ســالانه 
یک میلیون واحد مســکونی توســط دولت تصریح 
می کند: دولت و وزارت راه و شهرسازی چنانچه دنبال 
ارزان سازی ساختمان برای کم درآمد ها هستند نباید از 
کیفیت سازه ساختمان ها برای ارزان تر شدن ساختمان 
چشم پوشی کنند و به جای آن می توانند تا حدودی 
نسبت به نازک کاری و نمای ساختمان ها که بیشتر 

حالت زیبایی و تزئینی دارد، چشم پوشی کنند.

گفت وگو با محسن علمی، مدیرعامل شرکت سرعت خانه ساز

خانه های چـوبی، کم هزینه و قابل اعتماد هسـتند


